

AUSSCHREIBUNG LEHRPREIS 2025

1. HINTERGRUND ZUM LEHRPREIS 2025 DER FHWIEN DER WKW

Als führende Fachhochschule für Management und Kommunikation trägt die FHWien der WKW Verantwortung für die Ausbildung von künftigen Führungskräften. Für die Entwicklung der dafür angestrebten Kompetenzen spielt die didaktische Aufbereitung der Lehrveranstaltungen eine zentrale Rolle. Der Lehrpreis 2025 der FHWien der WKW zeichnet didaktische Projekte aus, die die Kompetenzentwicklung der Studierenden in hervorragender Weise fördern. Er unterstützt den Austausch unter Kolleg*innen über didaktische Fragestellungen und entwickelt so eine lebendige Lehr- und Lernkultur.

Die Veränderungen in Gesellschaft und Technologie sind rasant und erfordern eine ständige Neuorientierung in der Lehre. Die Möglichkeiten der digitalen Technologien haben sich seit den Covid-19-Lockdowns exponentiell entwickelt und ermöglichen eine orts- und zeitunabhängige Lehr- und Lernkultur. Darüber hinaus hat die Entwicklung der künstlichen Intelligenz (KI) große Auswirkungen auf die Lehre. Neben den Herausforderungen dieser oft disruptiven Entwicklungen ergeben sich dadurch auch Möglichkeiten einer nachhaltigen strukturellen Veränderung der Hochschullehre. Alte Strukturen können neu gedacht und neue Arbeitsweisen gewagt werden. Dafür gibt es nicht die eine Lösung, sondern eine Vielzahl an Möglichkeiten. Das Erreichen der Lernergebnisse steht dabei immer im Mittelpunkt und bestimmt die Lehrmethoden.

Der Lehrpreis 2025 der FHWien der WKW zeichnet Lehrveranstaltungen aus, die diesen Entwicklungen Rechnung tragen.

Themen	Bewertungskriterien	Bewertung/ Punkte	Messung
Evaluierungen	FHWien online Evaluierung und studentische Rückmeldungen in Forms hochladen	J/N	Vorprüfung
Syllabus	Syllabus in Forms hochgeladen	J/N	Vorprüfung
Lern- ergebnisse	Die Lernergebnisse sind transparent und aktiv formuliert. (Dazu auch das <u>Selbstlernmodul</u> "Können-Prüfen-Üben")	J/N	Explizit in der Einreichung verlangt – Vorprüfung
	Die Lernergebnisse enthalten auch gesellschafts- und nachhaltigkeitsorientierte Kompetenzen	2	Vorprüfung
	Die Leistungsfeststellung stellt die Erreichung der Lernergebnisse sicher.	2	Prüfungsangaben explizit verlangt – Prüfung durch die Jury
Lern- materialien	Sinnvoller auf Lernergebnisse abgestimmter Einsatz von Lernmaterialien	2	Analyse des Moodle Kurses durch die Jury
Feedback	Reflexions- und Feedbackphasen sind eingeplant – hoher Stellenwert formativer Leistungsüberprüfung	J/N	Vorprüfung
	Es gibt ausführliches und verständliches Feedback, Defizite werden im Rahmen von Rückmeldungen explizit formuliert	4	Explizit in der Einreichung verlangt – Prüfung durch die Jury
Zusatzpunkte	Was zeichnet die eingereichte LV aus? Beispielhaft: <ul style="list-style-type: none"> • Umgang mit KI • Erstellung kooperativer Lehrprodukte – auch mit internationalen Partnern • Datenbasierte Weiterentwicklung von Lehrveranstaltungen • Etc. 	4	Offene Möglichkeit der Darstellung mit max. 1.500 Zeichen – Prüfung durch die Jury

Wir suchen diejenigen Lehrveranstaltungen, die diesen Anforderungen am besten entsprechen.

2. AUSWAHLVERFAHREN

- Vorprüfung: Die Einreichungen werden zwischen Einreichfrist (26.9.2025) und Abstimmung des Bewertungsprozesses (2.10.2025) im Rahmen einer internen Vorprüfung analysiert und die Ergebnisse der Jury zur Verfügung gestellt.
- Die Jurymitglieder bewerten die Einreichungen individuell.
- In der Jurysitzung (16.10.2025) werden die Gewinner*innen ermittelt bzw. die Beiträge in drei Kategorien eingeteilt:
 - Short-List: die Beiträge erfüllen die Anforderungen in hohem Ausmaß
 - Würdigungspreise: die Beiträge erfüllen die Anforderungen in hervorragender Weise
 - Lehrpreis 2025: der/die beste(n) Beitrag/Beiträge
- Art der Bewertung
 - Input Bewertung:
 - Lernergebnisse
 - Lernmaterialien
 - Zusatzpunkte
 - Output Bewertung
 - Fit Leistungsfeststellung mit den Lernergebnissen
 - Feedback
 - Studentische Evaluierungen

3. VORAUSSETZUNGEN UND ABLAUF

- Die Hochschulvertretung der FH Wien der WKW organisiert eine Umfrage unter den Studierenden und lädt Lehrende ein, ihre Lehrveranstaltung für den Lehrpreis einzureichen. Die Einreichung erfolgt ausschließlich durch die Lehrenden.
- Alle haupt- und nebenberuflichen Lehrenden der FH Wien der WKW sind berechtigt, ihr Konzept einzureichen.
- Einzel- und Teameinreichungen sind möglich. Ein gemeinschaftlich erstelltes Konzept kann nur als Teameinreichung erfolgen. Bei Teameinreichungen sind alle Teilnehmer*innen anzuführen und diese haben der Einreichung ausdrücklich zuzustimmen. Das Preisgeld wird bei einer Teameinreichung zu gleichen Teilen auf die Einreicher*innen aufgeteilt.
- Die Lehrveranstaltung muss mindestens ein Semester innerhalb der letzten zwei Semester (d.h. Wintersemester 2024/25 und Sommersemester 2025) durchgeführt und evaluiert worden sein.
- Anträge sind gemäß der in Punkt 4 angeführten Form einzureichen. Anträge, die den formalen Anforderungen nicht genügen, werden nicht berücksichtigt.
- Alle Einreichungen werden von einer Jury bewertet. Nach Abschluss des Wettbewerbs werden ausgewählte Projekte auf der Homepage präsentiert und die Gewinnerprojekte im Rahmen einer Veranstaltung vorgestellt. Damit sollen didaktische Themen mehr Aufmerksamkeit bekommen sowie die interne Diskussion zu didaktischen Fragestellungen intensiviert werden.
- **Termine:**
 - Einreichfrist: **25. September 2025 um 23:59 Uhr**
Bitte füllen Sie das Formular vollständig aus - <https://forms.office.com/e/kuqPE5KN6C>
 - Jurysitzung: 2. Oktober 2025 (13:00 – 14:00) zur Abstimmung des Bewertungsprozesses
 - Jurysitzung: 16. Oktober 2025 (14:00 – 16:00) zur Begutachtung der Einreichungen
 - Rückmeldungen an alle Einreicher*innen bis 31. Oktober 2025
 - Preisverleihung: 13. November 2025 (17:00 – 18:30 Uhr)

- Die Einreicher*innen sind einverstanden, dass die ausgewählten Konzepte auf der Website der FHWien der WKW veröffentlicht werden.
- Im Rahmen der Preisverleihung werden ausgewählte Projekte durch die Preisträger*innen präsentiert. Die Präsentation des Projekts erfolgt unentgeltlich und ohne Aufwandsersatz.
- Der Rechtsweg ist ausgeschlossen.

4. EINREICHUNG

Die Einreichung erfolgt ausschließlich über FORMS:
<https://forms.office.com/e/kuqPE5KN6C>

Bitte bereiten Sie dafür folgende Unterlagen/Informationen vor:

Angaben zur Einreichung und Personen	Einzeilige Antworten bzw. geschlossene Fragen: <ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> Vor- und Zuname, akad. Grade <input type="checkbox"/> E-Mail <input type="checkbox"/> Studiengang <input type="checkbox"/> Ggf. die Daten weiterer Lehrender <input type="checkbox"/> Titel der Einreichung, um ihr didaktisches Konzept prägnant zu beschreiben
Basisdaten der Lehrveranstaltung	Einzeilige Antworten, Dateiuupload bzw. geschlossene Fragen: <ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> Lehrveranstaltungstitel <input type="checkbox"/> Semester im Studienplan <input type="checkbox"/> Anzahl der Unterrichtseinheiten <input type="checkbox"/> Semester der Durchführung <input type="checkbox"/> Link zur Moodle-Seite der Lehrveranstaltung <input type="checkbox"/> Den Syllabus als PDF
Inhaltliche Beschreibung der Lehrveranstaltung	Je maximal 1.500 Zeichen: <ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> 3-5 Lernergebnisse der Lehrveranstaltung <input type="checkbox"/> Leistungsfeststellung und Beispiel einer Prüfungsaufgabe <input type="checkbox"/> Beschreibung des Feedbacks, das Sie Studierenden geben <input type="checkbox"/> Optional: Besonderheiten der Lehrveranstaltung
Feedback der Studierenden	<ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> Evaluation der Studierenden aus FHWien online (PDF) <input type="checkbox"/> Optional: Ergebnisse individueller Rückmeldungen der Studierenden (1.500 Zeichen maximal).

5. VERGABE

Die Jury besteht aus den Mitgliedern der AG Didaktik, einem(er) internen und einem(er) externen Didaktikexperten*in.

Preisgeld: Insgesamt werden EUR 9.000,- ausgeschüttet. Das Preisgeld ist grundsätzlich steuer- und sozialversicherungspflichtig, weil es mit der Lehrtätigkeit im Zusammenhang steht.

6. DATENSCHUTZ

Wir verarbeiten Ihre personenbezogenen Daten im Zusammenhang mit der Einreichung. Darüber hinaus erfolgt die Verarbeitung der personenbezogenen Daten zur Abwicklung des Auswahlverfahrens durch die Jury, zur Durchführung der Preisverleihung und Erstellung der Berichterstattung. Nähere Informationen finden Sie in unserer Datenschutzerklärung „Datenschutzerklärung für Lehrpreis für innovative Lehre an der FH Wien der WKW“: https://www.fh-wien.ac.at/wp-content/uploads/2024/09/Datenschutzerklaerung_Lehrpreis-fuer-innovative-Lehre-FHWien-der-WKW.pdf

AWARD FOR INNOVATIVE TEACHING 2025

1. ON THE AWARD FOR INNOVATIVE TEACHING 2025 AT FHWIEN DER WKW

As the leading University of Applied Sciences for Management and Communication, FHWien der WKW has taken on responsibility for the education of future leaders. The development of the desired competencies in students hinges heavily on the didactic make-up of our courses. The Award for Innovative Teaching 2025 honors didactic projects that preeminently support competency development in students. It supports collegiate exchange regarding didactic issues and thus helps develop a vivid teaching and learning culture.

The rapid changes in both society and technology require constant adaptations in courses taught. The possibilities provided by digital technologies have developed exponentially since the COVID-19 lockdowns and allow for a teaching and learning culture irrespective of place and time. What's more, Artificial Intelligence (AI) has a massive impact on teaching. While these disruptive developments often pose challenges, they also present opportunities for long-term structural changes in the field of tertiary education. New light can be shed on old structures, paving the way for new approaches. There is no one single solution, but rather a host of possibilities. Students achieving their learning outcomes is at the core of these developments and determines the teaching methods.

The Award for Innovative Teaching 2025 at FHWien der WKW honors courses taking into account these developments.

Topics	Assessment criteria	Assessment/Points	Assessment method
Evaluations	Upload of FHWien online evaluation and student feedback in MS Forms	Y/N	Preliminary check
Syllabus	Upload of Syllabus in Forms	Y/N	Preliminary check
Learning outcomes	Learning outcomes are phrased transparently and actively. (Compare <u>self-study module "Learn – Perform - Practice"</u>)	Y/N	Explicit requirement of the submission – Preliminary check
	The learning outcomes contain society- and sustainability-oriented competencies.	2	Preliminary check
	The assessment of student performance ensures that learning outcomes have been achieved.	2	Exam questions are an explicit requirement – check by the jury
Teaching materials	Teaching materials are used meaningfully in alignment with the learning outcomes	2	Analysis of the Moodle course by the jury
Feedback	Planned reflection and feedback phases – essential role in formative student performance reviews	Y/N	Preliminary check
	Feedback is both comprehensive and comprehensible, and any deficits are phrased explicitly as part of the feedback.	4	Explicit requirement of the submission – check by the jury
Extra points	What makes the course submitted stand out? Examples: <ul style="list-style-type: none"> • Use of AI • Compilation of cooperative teaching products – also with international partners • Data-based further development of courses • Etc. 	4	Explanatory free text of max. 1,500 characters – check by the jury

Those courses that meet these requirements best will be selected.

2. SELECTION PROCESS

- Preliminary check: Submissions will be checked internally between the submission deadline (Sept. 25, 2025) and the first jury meeting (Oct. 2, 2025), and the results will be provided to the jury.
- The jury members assess the submissions individually.
- The winners will be determined in the main jury meeting (Oct. 16, 2025) and the submissions will be allocated one of three categories:
 - Short List: the submissions fulfill the requirements to a high degree
 - Honorary Prize: the submissions fulfill the requirements superbly
 - Teaching Award 2025: the best submission(s)
- Type of assessment:
 - Input assessment:
 - Learning outcomes
 - Learning materials
 - Extra points
 - Output assessment:
 - Fit between student performance assessment methods and learning outcomes
 - Feedback
 - Evaluations by students

3. REQUIREMENTS AND PROCEDURE

- The student representatives (ÖH) of FH Wien der WKW organize a student survey and invite lecturers to submit their courses for the Award for Innovative Teaching. Only the lecturers themselves may undertake the actual submission.
- All full-time and part-time lecturers at FH Wien der WKW are entitled to submit their teaching concepts.
- Both individual and team submissions are possible. A concept created cooperatively can only be submitted as a team submission. All participants need to be listed for a team submission and explicitly agree to the submission. The cash prize will be shared equally between the participating team members.
- Courses that have been taught and evaluated at least once in one of the last two semesters (fall semester 2024/25 and summer semester 2025) are eligible for submission.
- Applications must be submitted in accordance with item 4 in this document. Applications not meeting the formal requirements will not be considered.
- All submissions will be assessed by a jury. Once the competition has been completed, select projects will be published on FH Wien's website, and the awarded projects will be presented in the course of an event. Providing this opportunity, FH Wien aims to pay greater attention to didactic topics and encourage an intensified internal discussion on didactic issues.
- **Dates:**
 - Application deadline: **September 25, 2025 at 11:59 p.m.**
Please fill in the form completely - <https://forms.office.com/e/kuqPE5KN6C>
 - First jury meeting: October 2, 2025: coordination of assessment process
 - Main jury meeting: October 16, 2025: review of the submissions
 - Feedback to all submitting participants by October 31, 2025
 - Award ceremony: November 13, 2025 (5:00-6:30 p.m.)
- Lecturers submitting agree that select concepts will be published on FH Wien's website.
- Winners of the Teaching Award 2025 will present select projects as part of the award ceremony. The presentation of the projects is free of charge and expenses will not be reimbursed.
- Any legal recourse is excluded.

4. SUBMISSION

Submissions can be made exclusively via FORMS:

<https://forms.office.com/e/kuqPE5KN6C>

Please prepare the following documents/information:

Information on your submission and personal data	<p>Single-line replies respectively closed questions:</p> <ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> First and Last Name, academic degrees <input type="checkbox"/> Email address <input type="checkbox"/> Degree program <input type="checkbox"/> Other lecturers' data if needed <input type="checkbox"/> Submission title concisely depicting your didactic concept
Basic course data	<p>Single-line replies, file upload respectively closed questions:</p> <ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> Course title <input type="checkbox"/> Semester in the curriculum <input type="checkbox"/> Number of teaching units <input type="checkbox"/> Semester in which the course was taught <input type="checkbox"/> Link to the Moodle page of the course <input type="checkbox"/> Syllabus as a PDF
Description of course contents	<p>A maximum of 1,500 characters for each:</p> <ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> 3-5 learning outcomes of the course <input type="checkbox"/> Student performance assessment methods plus an example of an exam question <input type="checkbox"/> Description of feedback you give students <input type="checkbox"/> Optional: Special features of the course
Student feedback	<ul style="list-style-type: none"> <input type="checkbox"/> Evaluation by students from FH Wien online (PDF) <input type="checkbox"/> Optional: Results of individual student feedback (max. 1,500 characters).

5. ASSIGNMENT

The jury consists of the members of the Working Group Didactics, one internal and one external didactics expert.

Prize money: A total of EUR 9,000 will be awarded. The prize money is generally subject to tax and social security contributions since it is related to teaching.

6. DATA PROTECTION

We process your personal data in connection with the submission. In addition, personal data is processed by the jury for the purposes of the selection procedure, the award ceremony and the preparation of reports. Further information can be found in our privacy policy "Privacy Policy for the Teaching Award for Innovative Teaching at FH Wien der WKW": https://www.fh-wien.ac.at/wp-content/uploads/2024/09/Datenschutzerklaerung_Lehrpreis-fuer-innovative-Lehre-FHWien-der-WKW.pdf